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E
l nou Prada de Moles passa 
a la història, i és que ahir, 
tant el Comú d’Encamp 
com l’FC Andorra van co-

municar, de manera consensuada, 
la desvinculació i, per tant, el des-
cart del projecte referent a l’esta-
di del conjunt tricolor que s’havia 
de construir a la parròquia. La cau-
sa principal que ha provocat aques-
ta decisió, segons va explicar la còn-
sol major d’Encamp, Laura Mas, i el 
president de l’FC Andorra, Ferran 
Vilaseca, hauria estat l’increment 
del cost de construcció del projec-
te, que ascendiria a més de 37 mi-
lions d’euros, en comparació dels 
26 en què es va fixar en un primer 
moment.

La inflació que s’està vivint en 
l’àmbit global s’hauria sumat a les 
elevades exigències de LaLiga, per 
acabar provocant una diferència 
de gairebé 20 milions d’euros més 
en el pressupost final. Aquestes xi-
fres sobrepassarien els límits esta-
blerts per ambdues parts, i així ho 
van deixar clar tant Mas com Vila-
seca. «Des del Comú ja vam establir 
que havia de ser viable i assumible 
per a les finances comunals, i no po-
díem pagar més de 10 milions d’eu-
ros, sobretot pel fet de realitzar un 
exercici responsable i evitar pro-
blemes financers en un futur», va 
declarar la cònsol major. Per la seva 
part, el president tricolor va recal-
car les paraules de Mas, afegint que 
«ho hem intentat de totes les ma-
neres possibles, demanant alterna-
tives i intentant encaixar els pres-
supostos, però arriba un moment 
en què un ha de dir prou. Ha sigut 
molt dur, però és la realitat».

D’aquesta manera, la corpora-
ció no adjudicarà la concessió de-
finitiva perquè el club no presenta-
rà la documentació necessària per 
complir amb els requisits. Cal re-
cordar que, ara fa sis mesos, el co-
mú va aprovar la concessió, de ma-
nera provisional i condicionada, 
del terreny on estan ubicades les 
instal·lacions esportives de Prada 
de Moles per a la construcció d’un 
estadi de futbol professional, que 
hauria tingut una capacitat d’uns 
6.000 espectadors i, a més, la cons-
trucció d’un camp d’entrenament 
annex, que havia estat pressupos-
tat al voltant del milió d’euros, i 
que també havia incrementat el 

No serà possible
INFRAESTRUCTURES

El Comú d’Encamp i l’FC Andorra confirmen la 
desvinculació amb el projecte Prada de Moles

La inflació fa que el pressupost passi dels 26 als 
37 milions, sent inassumible per cap de les parts

DAVID SANSALONI
ENCAMP

@DavidSG26

33 Un instant de la compareixença d’ahir en relació amb la concessió de Prada de Moles. A dalt, una representació virtual del projecte Prada de Moles.

Tema del dia INSTAL·LACIONS
ESPORTIVES

El sobrecost de gairebé 20 milions d’euros (amb el camp d’entrenament 
inclòs) fa que ni el Comú d’Encamp ni l’FC Andorra puguin assumir el cost 
total de la infraestructura i obligarà a pensar en alternatives per al futur.

El panorama va deixar una realitat nefasta, tant per al comú com per al 
club, i davant d’aquesta situació només hi havia dues opcions: arriscar i 
pagar-ho en un futur, o optar pel camí segur i replantejar el full de ruta.

La idea de portar a terme un projecte que costés al voltant dels 20-25 milions 
d’euros era el desig de tots. No obstant això, amb els 26 milions que s’havia 
establert en un primer moment ja s’estava estirant molt aquest màxim.

L’FC Andorra necessita un estadi per disputar partits a LaLiga. De mo-
ment, cap instal·lació del país compta amb aquestes exigències. No s’ha 
començat a construir i el club s’ha de tornar a reunir amb el Govern.

les claus
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COMPLICACIONS ECONÒMIQUES

NO EXCEDIR-SE MÉS DEL COMPTE

DECIDIR PER OBLIGACIÓ

PROBLEMES FUTURS

«Havia de ser viable 
i assumible per a les 
finances comunals, i no 
podíem pagar més de 
10 milions d’euros»

«Ens hem de reunir i 
veure com afrontem les 
següents passes. Tenim 
un projecte ambiciós, i 
continuarem amb ell»

LAURA MAS

FERRAN VILASECA

CÒNSOL MAJOR D’ENCAMP

PRESIDENT DE L’FC ANDORRA

poder posar el nostre granet de sor-
ra en aquest àmbit».

SENSE ESTADI PROPI / El final d’una 
història només esdevé el principi 
dels problemes per a l’FC Andorra. 
Amb el descart del projecte Prada 
de Moles, el club es veu, avui dia, 
sense estadi propi i, el que és més 
greu, sense una infraestructura 
que compti amb les exigències de 
LaLiga per disputar partits a l’elit 
del futbol espanyol (Primera i Se-
gona Divisió). Pel que fa a l’actua-
litat, el conjunt tricolor romandrà 
a l’Estadi Nacional aquesta tempo-
rada i la vinent, període en el qual 
s’haurien de seguir implementant 
millores.

Una vegada esgotat aquest 
temps, el país no disposaria de cap 
instal·lació per acollir els partits de 
l’FC Andorra. Sobre aquest futur, 
que cada vegada està més a prop, 
Vilaseca va declarar que «ens hem 
de reunir i veure com afrontem les 
següents passes. Tenim un projec-
te ambiciós, i continuarem amb 
ell». No obstant això, el president 
va aclarir que el pressupost desti-

seu cost fins a sobrepassar els tres 
milions d’euros.

Segons Vilaseca, la intenció era 
construir una infraestructura «si-
milar al Johan Cruyff (estadi que 
utilitza el Barça B), que estigués al 
voltant dels 20-25 milions, i no vo-

líem alçar un projecte que no esti-
gués a l’altura del club, de la par-
ròquia i del país». Mas també va la-
mentar el desenllaç de tot plegat, 
però va afirmar que Encamp «se-
guirà apostant per l’esport, i ja es-
tem analitzant les alternatives per 

nat a aquesta partida per part de 
CVC (fons d’inversió de LaLiga) ha 
anat a les millores de l’Estadi Naci-
onal, mentre que Vilaseca també va 
ser contundent en afirmar que l’FC 
Andorra no marxarà del país. H

@COMUENCAMP

@COMUENCAMP
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La iniciativa es 
divideix en una 
branca escolar i 
una de familiar

Acompanyament per a un bon 
ús de les pantalles

videix en dues branques: una amb 
un total de 46 maletes –una per a ca-
da aula de maternal– amb activitats 
per fer a l’escola i una guia d’oci de 
jocs infantils sense pantalles, i l’al-
tra inclou 300 motxilles per a les fa-
mílies amb un manual d’activitats i 
material per passar l’estona seguint 
tradicions de tota la vida. El més in-
teressant, però, és que cada família 
incorpori allò que consideri més im-
portant o especial, generant il·lusió 
als infants i reemplaçant l’anome-
nat xumet emocional. D’altra banda, 
l’empresa de telecomunicacions ha 
organitzat un total de tres xerrades 

Q
ue les pantalles fa temps 
que van arribar a les nos-
tres vides per quedar’s-
hi és una evidència. Que 
tenen molts de benefi-

cis i han canviat els nostres hàbits en 
aspectes molt positius, també. Ara 
bé, cada vegada més estudis demos-
tren que el seu ús excessiu pot ser 
perjudicial a diferents nivells, espe-
cialment en les edats més joves. Per 
aquest motiu, Andorra Telecom ha 
engegat la iniciativa educativa Guay.
Fi en el marc de La setmana de la inter-
net segura amb la voluntat d’acom-
panyar famílies i docents en l’edu-

cació del consum de les pantalles. El 
pla ofereix formació i recursos per 
als pares d’infants d’entre 3 i 5 anys, 
basant-se en les conclusions de l’in-
forme sobre l’impacte de la tecnolo-
gia en l’adolescència d’Unicef i es di-

dirigides a famílies d’infants de pri-
mària en què s’intentarà mostrar els 
efectes més negatius de les pantalles, 
el bon acompanyament en aquest 
ús i els efectes de les pantalles en el 
cervell o la prevenció de mals hàbits. 
Una iniciativa, doncs, molt necessà-
ria en els temps que corren en què 
és força habitual veure infants que 
aprenen abans a fer servir una tau-
leta que a caminar. Mentrestant, ens 
oblidem que entre les seves conse-
qüències hi ha el desenvolupament 
de problemes de visió, trastorns de 
la son, manca d’habilitats socials o 
el sedentarisme. 

EL PERIÒDIC D’ANDORRA  no es fa responsable de 
l’opinió dels seus col·laboradors i tampoc s’identifica 
necessàriament amb els seus comentaris.

A efectes de publicitat contractada per persones 
pertanyents a  diferents sectors o branques 
professionals, aquest mitjà no es fa responsable del 
contingut de la publicitat en relació al disposat en  les 
normes estatutàries o deontològiques que regeixen 
la professió en concret, la qual qüestió únicament 
compet a la persona que contracta la publicitat.
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B
é, doncs, en aquest arti-
cle arribem al punt culmi-
nant de les meves vacan-
ces, ja que anar a Andújar 

per tal de visitar aquest santuari és 
el que em va conduir a fer aquest vi-
atge per Jaén. El motiu és que havia 
de complir una promesa que va fer 
una altra persona i que em va tras-
passar a mi: posar un ram de roses 
vermelles a la Verge de la Cabeza. I 
ja feia temps d’això i encara no ha-
via pogut anar-hi. Per cert que l’any 
passat havia reservat hotel per tal 
de fer-ho, però amb la covid, per 
motius que no venen al cas em van 
anul·lar el viatge.

Tant m’havia parlat el meu pare 
des de petita sobre aquest santuari 
que, a més, necessitava conèixer-lo 
per mi mateixa i, sense cap mena de 
dubte, com ell sempre afirmava, no 
em va decebre.

El que més em va sorprendre va 
ser la quantitat de Cases Confraria 
que hi havia als voltants del Santua-
ri de la Verge de la Cabeza, realment 
semblava com si formessin un petit 
poble. Des d’elles, cada any, es rep 
els romeus que arriben de diferents 
punts d’Espanya per viure el Romi-
atge més antic d’Andalusia, ja que 
té gairebé 800 anys d’història. I és 
que, en realitat, la Verge de la Cabe-
za té més de 65 confraries.

El dia gran d’aquest Romiatge és 
el darrer diumenge del mes d’abril, 
ja que la festa culmina aquest dia 
en què s’instal·la un altar a l’espla-
nada que hi ha davant del Santuari 
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per tal que la majoria dels romeus 
i els pelegrins puguin participar a 
l’Eucaristia. En el moment en què 
ressonen les campanes del temple 
(a prop del mig dia) comença la pro-
cessó de la Santíssima Verge de la 
Cabeza. 

Com passa amb altres verges, la 
llegenda explica que un pastor de 
nom Juan Alonso de Rivas, natu-
ral de Colomera (Granada), que era 
cristià senzill i fervorós, potser una 
mica entrat en anys i estava afligit 
d’una anquilosi o paralització to-
tal al braç esquerre, estava a la nit 
de l’11 al 12 d’agost de 1227 a la cu-
ra del bestiar, cabres i ovelles, i va 
començar a veure unes lluminàri-
es sobre un turó. Alhora va sentir 
una campana que tocava sense pa-
rar. Aleshores, el pastor va pujar a 
la muntanya i va trobar al buit for-
mat per dos enormes blocs de gra-
nit una imatge petita de la Verge 
de la Cabeza, davant la presència 
de la qual es va agenollar i va pre-
gar en veu alta entaulant un diàleg 
amb la Senyora. La Santíssima imat-
ge després de guarir-li el braç que 

tenia impedit, li va demanar que, 
segons el seu propi desig, li cons-
truïssin una ermita allà mateix al 
turó del Cabezo. A continuació li 
va manar que fos a la ciutat perquè 
anunciés la bona nova i mostrés a 
tots la recuperació del moviment 
al braç i, d’aquesta manera, tots do-
narien crèdit a les seves paraules. 
Juan Alonso va baixar a la ciutat i va 
anunciar el succés i tots no van te-
nir més remei que creure’l davant 
de la visió del seu braç curat. Per re-
memorar aquest esdeveniment en 
un dels murs que envolten el san-
tuari s’ha col·locat una gran està-
tua del pastor de genolls amb el ca-
iat i les ovelles sempre mirant cap 
al temple.

El que més em va emocionar de 
tot va ser veure els múltiples objec-
tes que s’acumulaven en una mena 
de cova com a promeses a la verge 
per la qual és segur que tots els an-
dalusos i també persones d’altres 
regions senten una gran i fervoro-
sa devoció. H
Professora, investigadora i traduc-
tora

MASEGOSA
FABIOLA SOFÍA
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La tribuna

La pedra angular de la sostenibilitat
La situació global que estem vivint, geopolítica, econòmica i social, no és la millor companya de viatge

Herrero

No és el moment de posar en dubte els 
objectius adoptats, per molt que la falta de 
resultats qüestioni si són políticament factibles

WELLWO

ANA Economic Fòrum.
Per reduir la pressió sobre els sis-

temes naturals resultant de l’extra-
cció insostenible de recursos –recor-
dem que consumim cada any l’equi-
valent a 1,75 planetes, sent gairebé 
un 70% recursos no renovables (mi-
nerals) o no circulars (combustibles 
fòssils)– alhora que reduïm les emis-
sions de gasos d’efecte d’hivernacle 
(GEI), hem d’intensificar els esforços 
per fer més circular el nostre model 
de producció i consum. I en aquest 
sentit, el sector privat, a través d’es-
tratègies sòlides i una clara aposta 
per posar en el mercat productes i 
serveis més sostenibles, són un cata-
litzador de l’acció i poden maximit-
zar l’impacte positiu.

En concret, un dels elements clau 
per a això és la transició energètica: 
aconseguir un mix energètic en el 
qual el 75% de l’energia procedeixi 
de fonts renovables per a sectors pri-
oritaris (alimentació, construcció, 
mobilitat i transport o indústria) su-
posaria una disminució d’un 34% de 
l’extracció de recursos que implica-
ria directament la reducció d’emis-
sions de GEI suficient per a complir 
l’Acord de París.

És fonamental que el sistema ener-
gètic d’Europa transiti cap a un siste-
ma de menor cost, menors impor-
tacions i menors emissions de GEI 
–basat en un ecosistema energètic 
multidimiensional en el qual l’ener-
gia renovable és l’element central 
complementada per fonts d’energia 
molecular com l’hidrogen verd i la 
bioenergia– pel seu potencial trans-
formador en la protecció del planeta.

Devem renfocar els incentius, les 
polítiques i l’acció pública i privada 
cap a una visió completa que integri 
la conservació juntament amb estra-
tègies de mitigació i adaptació climà-
tica accelerades (i positives per a la 
naturalesa) i els canvis en els patrons 
de consum i producció, apostant per 
models circulars.

És el moment perfecte per pren-
dre la responsabilitat, augmentar 
l’ambició, accelerar l’acció i poten-
ciar les aliances per a aconseguir els 
compromisos que ens alineen amb 
una visió sostenible a mitjà i llarg ter-
mini. H

per a detenir i revertir la pèrdua de 
la naturalesa i ho feien també amb 
una meta icònica, entre altres: el 
compromís 30x30. Hem de garantir 
la protecció del 30% de les zones ter-
restres, d’aigües continentals i costa-
neres i marines, especialment les zo-
nes de particular importància per a 
la biodiversitat i els serveis dels eco-
sistemes, per a l’any 2030. Per a acon-
seguir-ho, serà fonamental reorien-
tar els fluxos de capital (tant públics 
com privats) per poder finançar acci-
ons de conservació, ajustar els incen-
tius fiscals per a promoure accions 
positives per a la protecció i restau-
ració i augmentar el suport a països 
en desenvolupament.

El finançament privat en natu-
ralesa, que estimen serà necessari 
quintuplicar en els pròxims anys, es 
converteix ara en determinant per 
a aconseguir, no sols els objectius 
d’aquest acord, sinó també els climà-
tics, atenent simultàniament les de-
mandes de les conegudes crisis bes-

A
rrenquem l’any 2023 
amb una inèrcia molt fa-
vorable d’avanç i ambi-
ció en l’agenda ambien-
tal. L’Acord de Kunming-

Mont-real aconseguit a la COP15 és 
un clar reflex d’això. La naturale-
sa –que inclou biodiversitat, aigua 
dolça, terra, oceans i atmosfera– re-
ivindica el seu protagonisme i es 
converteix en la pedra angular de la 
sostenibilitat. Així, veiem com altres 
assumptes ambientals clau, com el 
canvi climàtic o l’economia circular, 
queden sustentats i no poden enten-
dre’s ja de manera aïllada a la com-
prensió de les dinàmiques de depen-
dència, impacte i protecció de la na-
turalesa.

La crisi relativa a la pèrdua de bio-
diversitat i degradació dels sistemes 
naturals que estem vivint i que, po-
tencialment podria generar impac-
tes significatius i comprometre fins 
a un 50% el PIB a escala global, ha pro-
piciat un canvi del sistema de refe-
rència sobre la base del qual es deter-
minen els reptes i les oportunitats a 
partir d’ara. Estem tots d’acord que 
no ens trobem en el context més sen-
zill. La situació global que estem vi-
vint, des del punt de vista geopolí-
tic, econòmic i social, no és la millor 
companya de viatge.

Però, és el moment de parar? Cla-
rament no. Estem en el que proba-
blement és «el moment de la veri-
tat», per a governs i empreses, el de 
demostrar com la sostenibilitat con-
tinua sent la millor solució per abor-
dar els grans reptes socials i polítics i 
per a generar un model de prosperi-
tat i benestar per als 8.000 milions de 
persones que vivim en el món, dins 
dels límits planetaris.

De manera molt similar a l’esde-
vingut l’any 2015 amb l’Acord de Pa-
rís i la meta dels graus, els 196 paï-
sos sota el Conveni sobre Diversitat 
Biològica aprovaven fa unes setma-
nes l’Acord de Kunming-Mont-real 

sones (climàtica i de biodiversitat). 
I és que una cosa és clara, no aconse-
guirem arribar al Net-*Zero en 2050 
si no aconseguim l’objectiu Nature 
Positive per a 2030.

No és el moment de posar en dub-
te els objectius adoptats, per molt 
que la falta de resultats i progrés pro-
fund i rigorós fins avui faci qüesti-
onar si el que és científicament ne-
cessari és políticament factible. L’ob-
jectiu de l’1,5 °C que estableix la 
comunitat científica no és una xi-
fra que puguem canviar sense con-
seqüències, realment és un límit que 
permet contenir la gravetat dels im-
pactes del canvi climàtic.

Així doncs, qualsevol reversió de 
l’acció governamental i privada –per 

assumir la necessitat d’un major rea-
lisme climàtic– continuaria amplifi-
cant els riscos per a la salut humana 
i estimularia la deterioració del capi-
tal natural.

Mantenir una meta ambiciosa i 
reptadora, permet multiplicar els es-
forços per a aconseguir arribar a ella 
o, almenys, aproximar-se el màxim 
possible. És clau mantenir (si no acce-
lerar) el ritme. En el pitjor dels casos, 
què passa si finalment no ho com-
plim? Haurem garantit contenir el 
depassament al mínim –cada frac-
ció de grau compta– implicant una 
major seguretat en termes de gestió 
dels riscos climàtics, que un any més 
es troben en el top 10 de riscos per a 
l’economia mundial segons el World 
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E
l superàvit del 2022 supera 
a hores d’ara els 60 milions 
d’euros i la previsió de l’exe-
cutiu és que la meitat pugui 

destinar-se a eixugar deute. Així ho 
va posar en relleu el ministre de Fi-
nances, César Marquina, durant el 
debat del projecte de llei del pressu-
post per a l’exercici del 2023, que es 
va aprovar ahir al Consell General. 
D’aquesta manera, el titular de Fi-
nances va remarcar que aquests 60 
milions es destinaran també a capi-
talitzar FEDA (quinze milions) i al-
tres quinze per capacitar el Govern 
per a l’ampliació de crèdit per fer 
front a problemes significatius com 
poden ser el de l’habitatge. Marqui-
na va defensar que el pressupost per 
al 2023 és «equilibrat, prudent i con-
servador» i «dona resposta a les ne-
cessitats de la ciutadania».

Marquina va argumentar que 
l’economia del país està vivint una 
situació de creixement que, de fet, 
és més important que la que es do-
na en altres països de l’entorn i ho 
va argumentar amb dades com les 
d’ocupació, turistes o ingressos de 
la duana. En aquest sentit, el presi-
dent del grup parlamentari social-

DA

33 El nou ministre de Finances, César Marquina, ahir al Consell General.

El Govern destinarà 30 milions del 
superàvit a reduir l’endeutament
El parlament tanca la legislatura amb l’aprovació dels pressupostos de l’Estat per a l’exercici del 2023
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CONSELL GENERAL

demòcrata, Pere López, va recordar 
que el volum d’inflació assolida al 
país és superior a la dels països ve-
ïns, tot denunciant que des de l’exe-
cutiu s’ha apostat per un nou mo-
del d’Andorra «que ha fracassat» i 
va demanar responsabilitats al cap 
de Govern, Xavier Espot. López va 
declarar que el creixement del pa-
ís es deu a la proliferació del sector 
de la construcció amb un augment 
del 25% i de l’immobiliari, amb xi-
fres similars, denunciant que «han 

fet una aposta per l’economia espe-
culativa».

Per la seva banda, Marquina i el 
president del grup parlamentari in-
dependent, Ferran Costa, van asse-
nyalar «la manca de vaticini» de Ló-
pez, tot recordant que en el debat 
a l’esmena a la totalitat del pressu-
post del 2022, «no va acabar d’afi-
nar bé» amb el seu pronòstic, ja que 
a hores d’ara, tal com s’ha indicat 
anteriorment, el superàvit supera 
els 60 milions i no els cent milions 

de dèficit que pronosticava el social-
demòcrata. «El vaticini no és una de 
les seves virtuts», va etzibar Costa, 
qui durant la seva intervenció va de-
fensar el pressupost presentat per 
l’executiu destacant diverses parti-
des que ajudaran «a donar resposta 
a la problemàtica dels ciutadans» a 
través de «la gestió correcta dels di-
ners públics. Assegurar un bon es-
tat del benestar implica garantir la 
salut de les finances públiques», va 
afirmar.

Els CDI signats arriben a 13 amb la inclusió de Mònaco i Txèquia

33 El Consell General va aprovar 
per assentiment les ratificacions 
dels convenis per eliminar la doble 
imposició entre Andorra i la Repú-
blica Txeca i Mònaco. Amb aquests 
dos acords la xarxa de CDI que el 
Principat ha signat en els darrers 
anys és de tretze, cinc dels quals 
han vist la llum aquesta legislatu-
ra. Durant el debat d’aquests dos 
punts la ministra d’Afers Exteriors, 
Maria Ubach, va defensar la im-
portància que es continuï ampli-
ant la xarxa de convenis i va desta-
car que ara com ara hi ha sobre la 
taula acords amb Islàndia, Països 

Baixos, Alemanya, el Regne Unit, Xi-
le, Mèxic i Paraguai i hi ha la previ-
sió de començar els contactes amb 
la República de Corea. Des del grup 
parlamentari socialdemòcrata es va 
lamentar, tot i donar suport als dos 
acords, que «no hi hagi avenços on 
hi pot haver un punt d’inflexió per a 
la dinamització econòmica», tal com 
va subratllar el president del grup, 
Pere López. Des de les files demò-
crates Berna Coma va defensar la 
«col·laboració estreta» amb la Re-
pública Txeca i que sigui membre de 
la Unió Europea, mentre que Ubach 
va reivindicar que Andorra ha «in-

sistit» perquè certs acords com el 
d’Alemanya i el Regne Unit avan-
cin. Així, va recordar que els con-
tactes amb Alemanya van arrencar 
el 2012 i amb el Regne Unit el 2018. 
Pel que fa al primer país, va afirmar 
que s’al·lega que no hi ha activi-
tat econòmica suficient, però An-
dorra «insisteix» en els avenços fi-
nancers i fiscals fets en els darrers 
anys. Pel que fa a l’acord amb Mò-
naco, «completa la xarxa» de con-
venis amb els petits estats euro-
peus i «reforça les excel·lents re-
lacions bilaterals», va remarcar la 
titular d’Afers Exteriors.

Al seu torn, el president del grup 
parlamentari Terceravia, Unió Lau-
rediana i Independents, Josep Pin-
tat, va qüestionar les xifres d’en-
deutament proporcionades pel ti-
tular de Finances, qui va defensar 
que el deute se situa per sota del 
40% que estableix la Llei de finan-
ces públiques, concretament en 
1.190 milions d’euros. Així doncs, 
el parlamentari lauredià va alertar 
als membres del Govern del «rebot 
del gat mort», exposant que l’auge 
del creixement econòmic a Andorra 
es deu a la inflació registrada i que 
«s’ha d’anar alerta». «Es deuen calés 
i punt, les reserves i el deute són du-
es coses diferents», va precisar, des-
prés que Marquina exposés que l’en-
deutament es troba en les mateixes 
xifres que el 2019.

REBUIG A LES RESERVES D’ESMENA / Les 
dues reserves d’esmena que el grup 
parlamentari socialdemòcrata ha-
via presentat perquè la partida des-
tinada al multifuncional anés desti-
nada a habitatge van ser rebutjades 
amb el vot en contra dels grups de la 
majoria i l’abstenció de Terceravia. 
El conseller socialdemòcrata Carles 
Sánchez va destacar que la propos-
ta era que es destinessin 1,2 milions 
entre el 2023 i el 2025 a estudis i on-
ze milions cada any en el mateix pe-
ríode per a la construcció d’habitat-
ge social.

En total, va defensar, hi hauria 
un total de 34 milions destinats a fa-
cilitar l’accés a aquest tipus d’habi-
tatge que el PS creu que és «una prio-
ritat clara». De fet, va continuar que 
si a aquesta partida s’afegís el que ja 
està pressupostat el total ascendiria 
a 53,3 milions i el 2023 seria recor-
dat com l’any en què «es va impulsar 
aquesta opció de manera decidida», 
segons va informar l’ANA. H

«Han defensat un model 
de país que ha fracassat, 
ja que han fet una 
aposta per l’economia 
especulativa»

«No va acabar d’afinar 
bé amb el seu pronòstic 
sobre el dèficit, així que 
el vaticini no és una de 
les seves virtuts»

PERE LÓPEZ

FERRAN COSTA

PRESIDENT GPS

PRESIDENT DEL GPI
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E
l pla de dimensionament i 
obsolescència del forn inci-
nerador preveu una adapta-
ció «a les millors tècniques 

possibles», amb la qual cosa hi ha 
vinculades un seguit d’inversions 
per anar adequant el centre amb 
l’objectiu de reducció en la genera-
ció de residus marcada en la llei de 
l’economia circular i el Pla nacional 
de residus. D’aquesta manera, la mi-
nistra de Medi Ambient, Agricultu-
ra i Sostenibilitat, Sílvia Calvó, va 
destacar que «quan no sigui reque-
rit perquè s’està valoritzant» totes 
les fraccions de residus previstes «es 
tancarà». No es va voler posar una 
data sobre la taula, però va reconèi-
xer que dins la política de «residu ze-
ro» aquest propòsit és previsible. En 
aquest sentit, el pla de dimensiona-
ment preveu una inversió de sis mi-
lions d’euros per adaptar la turbi-
na, perquè es pugui fer «amb menys 
residus i més energia» per alimen-
tar la xarxa de calor, i alhora també 
s’ha calculat un milió per «reduir la 
capacitat» del forn. A més, estan pre-
vistes millores en la seguretat. 

De manera paral·lela a aquest di-
mensionament de la planta de trac-

L’incinerador es 
tancarà quan 
s’assoleixi el 
residu zero
Calvó assegura que 
la planta reduirà les 
emissions a partir del juliol
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CONSUM ENERGÈTIC / D’altra banda, i 
qüestionada pels mitjans de comu-
nicació sobre l’increment en el con-
sum d’energia registrat per part de 
les estacions d’esquí durant el mes 
de desembre, Calvó va recordar que 
estem davant «un any complicat» 
pel que fa a la meteorologia, amb po-
ques precipitacions que han fet que 
l’obertura de pistes «implicava» ha-
ver de fer neu artificial. De totes ma-
neres, va remarcar que «han intentat 
estalviar en altres punts on podien 
com la restauració», i va conclou-
re que era complicat «reduir el con-
sum» si no es podia deixar de fer neu 
de cultiu, segons informa l’ANA. H

Així, es calculen sis milions per a un 
canvi de turbina que permetrà que 
amb menys residus tractats es pu-
gui produir més energia, i, per tant, 
«es millorarà encara més l’eficièn-
cia», a més d’un milió per reduir la 
capacitat del forn. 

Finalment, la ministra també va 
manifestar que caldrà apostar per 
una millora en la recollida selecti-
va en el marc de les concessions que 
han d’impulsar els comuns de cara 
a l’any que ve, i quant a la responsa-
bilitat ampliada dels productors va 
destacar que «mai hem parlat d’im-
postos», ja que al contrari, el que 
s’està fent és apostar pels incentius. 

tament de residus, s’ha apostat per 
una reducció de les emissions. De 
fet, els objectius més ambiciosos 
s’avancen sis mesos. Així ho va po-
sar en relleu la titular de Medi Am-
bient en el marc de la seva compa-
reixença al davant de la comissió 
legislativa de Política Territorial, 
Urbanisme i Medi Ambient, en la 
qual va detallar els nous objectius 
de reducció i reciclatge de residus 
que es preveu en el Pla nacional de 
residus i que apunten que al 2035 
s’assoleix un reciclatge del 65%, in-
cidint en algunes fraccions com l’or-
gànica o el tèxtil. 

En relació amb això, la ministra 
va destacar que s’ha impulsat un re-
glament que fixa nous valors límits 
d’emissions a l’atmosfera i nous pa-
ràmetres, alhora que s’incrementa 
el control en l’admissió de residus a 
la planta. Cal destacar que l’obliga-
ció d’aplicar unes restriccions més 
dures en les emissions estava pre-
vist per a finals d’any, però que s’ha 
optat per avançar-ho i fer que siguin 
obligatòries a partir del juliol. 

Durant la compareixença es va 
posar en relleu la voluntat d’avan-
çar cap a la política de residu zero. 
En aquest sentit, s’ha posat sobre 
la taula el pla d’obsolescència i di-
mensionament del forn incinera-
dor, ja que s’ha d’adaptar a aquest 
objectiu. La idea és que el centre va-
gi optant per «les millores tecnolo-
gies disponibles» i per aquest motiu 
es preveuen un seguit d’inversions 
que poden arribar als 9,5 milions. 

EDUARD COMELLAS/CONSELL GENERAL

33 Un instant de la compareixença de la ministra Calvó, ahir.

ANA/M.R.

33 Inés Martí durant la presentació de la Semana de la Internet Segura.

Guay.Fi educarà les famílies 
i docents en l’ús de pantalles

La responsable de Responsabilitat 
Social Empresarial (RSE) d’Andorra 
Telecom, Inés Martí, va donar a co-
nèixer ahir en el marc de la presen-
tació de La setmana de la internet segu-
ra la iniciativa didàctica Guay.Fi, un 
projecte que té com a objectiu acom-
panyar a famílies i docents en l’edu-
cació dels bons hàbits de consum de 
pantalles.

Martí va explicar que el projec-
te, que persegueix oferir formació 
i recursos per ajudar els pares i ma-
res amb infants de 3 a 5 anys, ha nas-
cut per donar resposta a les conclusi-
ons de l’informe sobre l’impacte de 
la tecnologia en l’adolescència que el 
Comitè Nacional d’Unicef va presen-

tar el passat mes de novembre. «En-
tre tots hem de col·laborar i donar 
eines per facilitar aquesta substitu-
ció de la pantalla per jocs convencio-
nals i de tota la vida. Jocs que poden 
compartir amb els germans i que po-
den motivar i incentivar la creativi-
tat», va apuntar la responsable de 
RSE d’Andorra Telecom.

Guay.Fi, tal com va detallar Mar-
tí, es compon de dues branques. Per 
una banda, el projecte inclou les ma-
letes BagKids dirigides a docents de 
maternal. En total, Andorra Telecom 
repartirà 46 maletes, una per cada 
aula de maternal, que inclouran ac-
tivitats per realitzar a l’aula, un ob-
sequi pel tutor o tutora, material es-
colar per la classe i una guia de jocs 
infantils per a un oci sense pantalles 
per al professorat. Per altra banda, 
la iniciativa també inclou 300 mot-
xilles Guay.Fi per a les famílies, que 
incorporen una bossa amb manual 
d’activitats, jocs per als infants i ma-

terials per passar estones d’oci sense 
pantalles. «El fet interessant és que 
cada família incorpori aquelles jo-
guines que pel fill poden ser especi-
als i les utilitzin només amb la mot-
xilla Guay.Fi, i que sigui un moment 
il·lusionant pel nen», va destacar 
Martí. «D’aquesta manera intentem 
reemplaçar allò que nosaltres ano-
menem el xumet emocional», va afegir. 
Les motxilles es repartiran a les fa-
mílies que assisteixin a la formació 
del dia 9 de febrer a les 19.00 hores a 
la sala de conferències de MoraBanc, 
i també per les que ho facin en línia.

Més enllà d’aquestes propostes, 
Andorra Telecom ha programat un 
total de tres xerrades dirigides a fa-
mílies d’infants de primària que tin-
dran lloc a la sala de conferències de 
MoraBanc. La primera, titulada L’al-
tra cara de les pantalles tindrà lloc el 
dimarts 7 de febrer, i exposarà com 
es dissenyen els jocs i aplicacions i 
com estan pensades les xarxes soci-
als per a condicionar el nostre com-
portament. La segona, programada 
pel 8 de febrer, duu com a títol Fem 
un bon acompanyament digital als nos-
tres fills i filles i té l’objectiu de plan-

Andorra Telecom presenta 
la iniciativa centrada en 
l’acompanyament digital

TELECOMUNICACIONS
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tejar com afecta l’ús de les pantalles 
actives i passives en el nostre cervell 
i al cerval dels infants. Finalment, el 
dijous 9 de febrer, la ponència Panta-
lles, xumet emocional dels nostres fills i fi-
lles clourà el cicle amb una explicació 
sobre els efectes de les pantalles en el 

cervell, la prevenció dels mals hàbits 
i els bons usos que s’han de fomentar 
entre els infants. A més, totes les con-
ferències, que es podran seguir tele-
màticament, s’impartiran durant el 
matí de la mateixa jornada als cen-
tres escolars, informa l’ANA. H

El pla d’obsolescència i 
dimensionament preveu 
un seguit d’inversions 
que poden arribar als 
9,5 milions d’euros



DIMECRES, 1 DE FEBRER DEL 2023 el Periòdic d’Andorra8 Nacional

ANA/L.G.

33 Les cònsols d’Andorra la Vella i la Massana, després de la reunió de cònsols.
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E
ls set comuns tenen la vo-
luntat d’iniciar la recolli-
da selectiva de matèria or-
gànica a grans productors 

aquesta tardor. Així ho van manifes-
tar les cònsols majors d’Andorra la 
Vella i la Massana, Conxita Marsol 
i Olga Molné, respectivament, du-
rant la roda de premsa posterior a la 
reunió de mandataris comunals, en 
la qual van indicar que les corpora-
cions estan treballant en el plec de 
bases per gestionar el concurs i ini-
ciar la recollida d’aquesta matèria, 
que es durà a terme en dues fases, 
primer als grans productors i, pos-
teriorment, a la ciutadania general.

Les corporacions demanaran al 
Govern el detall de les empreses i es-
tabliments que produeixen grans 
quantitats de residus orgànics per 
disposar del registre i, tot i que no 
s’han marcat cap termini perquè si-
gui una realitat, consideren que es 
podria implementar durant el dar-
rer trimestre del 2023. «Els comuns 
tenim el compromís d’impulsar 

Els comuns volen 
iniciar la recollida 
d’orgànics a 
grans productors
En la segona fase 
del projecte, també 
s’inclourà la ciutadania
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aquesta recollida selectiva i de com-
plir els resultats que s’han marcat», 
van assenyalar les cònsols.

Durant la reunió també es va trac-
tar la recuperació, després de la ir-
rupció de la pandèmia del corona-
virus, dels Jocs Esportius de la Gent 
Gran, que enguany se celebraran en-
ter el 17 i 18 de juny a Encamp i Cani-
llo. Molné va apuntar que la iniciati-
va està adreçada a totes les persones 
majors de 60 anys. «És bo que els jocs 
tornin a ser una realitat perquè els 
agrada i des de la crisi sanitària que 
no es feien», va afegir Marsol.

La mandatària de la capital tam-
bé va explicar que va participar, 
acompanyant a la ministra d’Afers 
Exteriors, Maria Ubach, al 40è ple-
nari de la Comunitat de Treball dels 
Pirineus, on es va tractar la creació 
d’un corredor d’hidrogen verd entre 
Espanya i França. Marsol va apuntar 
que des d’Andorra, tal com va comu-
nicar un dels tècnics del Ministeri 
de Medi Ambient, es vol formar part 
de la connexió, però, almenys en un 
inici no hi serà present. «És una co-
sa que s’està treballant i encara esta-
rem dies a veure-ho», va comentar. A 
més, va recordar que l’hidrogen és 
una energia que no genera residus, 
per la qual cosa «no és contaminant 
i s’hi està apostant amb força».

La trobada mensual també va ser-
vir per posar fil a l’agulla als treballs 

per regular la figura del sometent 
a les parròquies. D’aquesta mane-
ra, tal com van indicar les cònsols, 
es recollirà la informació de la fun-
ció de l’organisme en el passat per 
redactar una normativa que s’adap-
ti a tots els territoris i en un període 
de tres o quatre mesos, quan es dis-
posi del projecte, cada parròquia hi 
aportarà les seves especificitats. Les 
mandatàries van assenyalar les dar-
reres vegades que va ser necessària 
la col·laboració dels sometents al pa-
ís, com per exemple pels aiguats del 
1982 o per la visita de l’excopríncep 
francès François Mitterand.

REUNIÓ DE CÒNSOLS

Amb motiu de la celebració, aquest 
2023, del 30è aniversari de la seva 
creació, el Ministeri d’Afers Exteri-
ors ha programat una sèrie d’activi-
tats, que s’aniran desenvolupant du-
rant aquest any i el que ve, per donar 
a conèixer i apropar a la ciutadania 
la tasca que es desenvolupa a través 
dels diferents departaments que el 
configuren així com la seva missió. 

El Principat inicia el seu camí 
amb plena sobirania dins de l’esfe-
ra internacional amb l’aprovació de 
la Constitució del 1993. El país pas-
sa a ser un Estat de dret, democrà-
tic i social, al mateix temps que es-
devé un actor internacional més. La 
nova Constitució crea i consolida la 
personalitat internacional d’Andor-

RELACIONS INTERNACIONALS

El Ministeri d’Afers 
Exteriors celebra el 
seu 30è aniversari

ra, requerint la creació del Ministe-
ri d’Afers Exteriors així com la pro-
fessionalització dels treballadors 
públics qui hi treballen. D’aquesta 
manera, el 2 de juny de 1993, es no-
mena Antoni Armengol primer mi-
nistre de Relacions Exteriors i el 3 de 
juny de 1993 any se signa el Tractat 
de bon veïnatge, d’amistat i de coo-
peració entre Andorra, França i Es-
panya. El 28 de juliol el Principat in-
gressa a les Nacions Unides, fet que 
culmina el reconeixement interna-
cional del país. 

Així, entre les diferents accions 
divulgatives, es preveu, a l’estiu, una 
exposició fotogràfica en línia, amb 
imatges retrospectives significati-
ves de les tres dècades d’acció exteri-
or i  s’està preparant una publicació 
sobre les relacions internacionals, 
prevista pel mes de desembre. Les 
vuit ambaixades d’Andorra també 
programaran, de manera itinerant 
a una exposició de fotografia con-
temporània, en col·laboració amb el 
Ministeri de Cultura. H
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33 Pere López i Jaume Bartumeu. 

Marsol reconeix que l’aliança 
entre el PS i SDP «ens afectarà»

Conxita Marsol ni confirma ni des-
menteix la possibilitat que acabi 
anant de número dos a la candida-
tura nacional de Demòcrates a les 
pròximes eleccions generals. Així 
doncs, va assegurar ahir que «no 
m’he acomiadat» de les reunions 
de cònsols i va indicar que cal espe-
rar, en primer lloc, a la convocatò-
ria dels comicis per començar a par-
lar de posicions, ja que «a les llistes 
sempre surten molts noms, moltes 
hipòtesis i a l’hora de la veritat no 
és res». «No es tracta de propostes o 
no, són temes que es parlen amb el 
partit per saber què és el que més 
convé», va dir, asseverant que, fi-
nalment, serà el candidat a cap de 
Govern, Xavier Espot, qui decidirà 
qui l’acompanya a la travessa elec-
toral.

En relació amb el pacte entre el 

ESCENARI PREELECTORAL
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Partit Socialdemòcrata i Progres-
sistes-SDP, va manifestar que «no 
ens beneficia», al·legant que Andor-
ra la Vella és la parròquia amb més 
vots socialdemòcrates del país. I va 
recordar que ella apostava per un 
acord a tres entre DA, Liberals i pro-
gressistes, seguint l’exemple de les 
passades eleccions comunals 2019, 
tot apuntant que també entén que 
és «legítim que ho hagin fet», sobre-
tot tenint en compte el vessant ideo-
lògic de les formacions. Tanmateix, 
els taronges continuen treballant 
per presentar una llista territorial 
potent per aconseguir els dos con-

sellers generals perquè «creiem 
que tenim possibilitats de gua-
nyar». «Vam començar a negoci-
ar amb SDP a Andorra la Vella i 
amb Liberals hi hem parlat, pe-
rò ara mateix no sé en quin esta-
di es troben les converses. La set-
mana vinent tindrem més infor-
macions», va comentar.

Per la seva banda, Olga Molné 
va confirmar l’entesa electoral 
entre DA i Ciutadans Compro-
mesos i va assenyalar que també 
estan parlant amb altres partits, 
asseverant que «estem oberts a 
tot». Igualment, va ser prudent 
i va manifestar que no hi ha res 
definitiu i que encara és «pre-
matur» parlar sobre els comicis 
perquè «les coses són molt can-
viants».

Per cloure, preguntades sobre 
l’aprovació de la llei que concer-
neix els agents de circulació, les 
cònsols van exposar que valoren 
el text «molt positivament», afe-
gint que els treballadors «estan 
molt contents». «Creiem que és 
una llei ben treballada i ens ale-
gra que per fi s’hagi aprovat». H

La cònsol apostava 
per un pacte entre DA, 
Liberals i progressistes Es faran diferents 

actes divulgatius, com 
una exposició en línia

Les corporacions 
estan redactant la 
normativa que adapti 
la figura del sometent a 
totes les parròquies

Finalment, van exposar que du-
rant la reunió se’ls va presentar la 
futura infraestructura al Cramea de 
Sud Ràdio, Icònic, per part de Bomo-
sa, que els va informar que la instal-
lació esportiva d’alt rendiment se-
rà una realitat el 2025. A la trobada 
també hi va participar el director ge-
neral de Setap365, David Hidalgo, 
que els va explicar i mostrar com es 
desenvoluparà l’organització de les 
finals de la Copa del Món d’esquí, 
que tindran lloc al sector Soldeu-el 
Tarter de Grandvalira entre els dies 
13 i 19 de març, segons va informar 
l’ANA. H
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EDUCACIÓ

Les obres d’ampliació de l’UdA 
estaran enllestides en dos anys
Les millores d’instal·lacions de la universitat a l’antiga Fàbrica Reig començaran a la tardor

33 Signatura del contracte entre la ministra d’Educació i Ensenyament Superior, Ester Vilarrubla, i Marta Ribas, representant de la instal·lació.
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L
a Universitat d’Andorra 
(UdA) disposarà de nous es-
pais d’una superfície de 
2.870 metres quadrats a l’an-

tiga Fàbrica Reig a partir del curs 
2025-2026. Després del contracte 
signat ahir entre la ministra d’Edu-
cació i Ensenyament Superior, Ester 
Vilarrubla, i Marta Ribas, propietà-
ria de l’edifici, el Govern tirarà enda-
vant unes obres d’ampliació que es 
preveuen començar a la tardor i que 
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s’allargaran durant dos anys.
Des de l’executiu es va recordar 

que aquesta és una obra que s’im-
pulsarà per donar resposta al crei-
xement del centre educatiu expe-
rimentat durant els darrers anys, 
el qual ha provocat que «les instal-
lacions hagin quedat petites» i sigui 
necessari disposar d’una zona pro-
pera a la universitat que s’emprarà 
per a ubicar-hi més aules i diferents 
espais adreçats a la investigació i la 
recerca.

Així doncs, el contracte signat en-
tre el ministeri i la propietat tindrà 

una durada de 35 anys prorrogables 
i preveu un preu d’arrendament ini-
cial de sis euros/m2. El text també es-
tipula una carència de la renda del 
100% els dos primers anys i del 50% 
el tercer any. A més, Vilarrubla va ex-
plicar que l’edifici durà el nom d’Òs-
car Ribas Reig i permetrà així contri-
buir en la memòria d’un polític clau 
per a l’evolució del país. Malgrat les 
obres de reforma de l’espai interior, 
el Govern s’ha compromès a mante-
nir la façana amb l’estètica actual.

Durant el seu discurs, la minis-
tra d’Educació també va recordar 

l’aposta del Govern pel que fa al sec-
tor educatiu i, en concret, en relació 
amb l’UdA. De fet, va apuntar que ja 
el 2022 es va aprovar un pressupost 
extraordinari de sis milions d’euros 
per a aquesta actuació. Així mateix, 
va dir que la idea és que durant els 
primers mesos d’aquest 2023 ja es 
pugui fer la redacció del projecte i 
la convocatòria del concurs per tal 
d’iniciar les obres passat l’estiu.

Per la seva banda, el rector de 
l’UdA, Miquel Nicolau, es va mos-
trar «molt content» de donar impuls 
a aquest projecte perquè «és una rei-
vindicació de fa molt temps que hem 
treballat conjuntament amb el Go-
vern». Tot i que la pandèmia ha en-
darrerit la seva posada en marxa, va 
indicar que l’actuació arribarà «en 
un moment idoni», ja que l’UdA es 
troba en una situació en la qual se 
li ha incrementat el pressupost i 
també ha crescut notablement en 
el nombre d’estudiants i de titulaci-
ons. «La veritat és que tenim per en-
davant molts projectes que volem 
desenvolupar en els propers anys i, 
realment, ens feia falta aquest espai 
per tirar-los endavant amb garan-
ties», va afegir. Nicolau també s’ha 
mostrat més optimista que la mi-
nistra quant a terminis, ja que des 
del seu punt de vista les noves instal-
lacions podrien estar ja operatives 
de cara al curs 2024-2025.

FUTURS UNIVERSITARIS/ Actualment, 
l’UdA compta amb uns 700 estu-
diants de formació reglada i entre 
1.000 i 1.500 de formació continu-
ada. A més, la previsió és que la xi-
fra d’estudiants de formació reglada 
pugui doblar-se en els propers anys i, 
per això, es fa encara més important 
la necessitat d’ampliar el centre.

Lligat a aquest aspecte, el rector 
de la universitat va aprofitar per re-
clamar la residència universitària, 
una infraestructura «totalment in-
dispensable» per donar cabuda als 
estudiants i per permetre el creixe-
ment de sectors com la recerca i la in-
novació. Malgrat les divergències en 
la ubicació de l’edifici, Nicolau va re-
cordar que «hi ha hagut força interès 
per part dels privats» i, per tant, s’ha 
mostrat convençut que la «iniciativa 
privada» l’acabarà tirant endavant a 
la parròquia. H

La Policia deté una dona per furt amb força
SUCCESSOS 3 La Policia va detenir aquest dilluns una extreballadora d’un 
establiment de la Massana com a presumpta autora d’un furt amb força. 
Es tracta d’una dona de 45 anys. Els fets es remunten a l’octubre del 2022, 
quan els empleats de l’establiment van trobar a faltar diners de la caixa 
enregistradora. Les imatges de les càmeres de seguretat van mostrar com, 
uns dies abans, una extreballadora hauria furtat una clau amb la qual va 
entrar al local posteriorment en dues ocasions. 

L’ocupació hotelera 
arriba al 84,67%

MoraBanc participa al 
Block World Tour 

TURISME 3 Les dades d’ocupació ho-
telera al llarg de la setmana del 
23 al 29 de gener va ser de 84,67%. 
Quant al nivell de llits reservats 
durant el cap de setmana, es va ar-
ribar fins al 94,57%. Les parròqui-
es més ocupades van ser les més 
properes a pistes i també les del 
centre. Des de la Unió Hotelera 
d’Andorra (UHA)consideren unes 
molt bones dades d’ocupació tant 
entre setmana com el cap de set-
mana.

CRIPTOMONEDES 3 Carlos Salinas, 
responsable del departament de 
Digital Assets de MoraBanc, va 
participar en la darrera edició del 
Block World Tour, un dels esdeve-
niments d’innovacions tecnològi-
ques i Blockchain més reconeguts 
a la península Ibèrica, que s’ha ce-
lebrat a Granada. Salinas va ofe-
rir una ponència sobre la tecno-
logia Blockchain i la indústria fi-
nancera on va parlar d’estratègia 
digital.

breus

MGI GASTRONÒMIC.

33 Jornades de Cuina d’Hivern

La Massana Fogons incrementa 
enguany la seva oferta

Durant tot el mes de febrer, a la 
Massana, es dedicarà a la gastro-
nomia i, en concret, a la cuina d’hi-
vern, amb els plats i ingredients 
emblemàtics de la temporada. Les 
Jornades de Cuina d’Hivern in-
crementen enguany la seva ofer-
ta: el nombre de restaurants par-
ticipants se situa en divuit, a més 
dels tres que ofereixen menús de 
calçotada, enfront de la dotzena 
de la passada edició: d’altra banda, 
les Jornades ofereixen diferents ta-
llers centrades en l’estratègia La 
Massana, Epicentre de la Gastronomia 

GASTRONOMIA
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Sostenible.
En aquesta edició també es re-

força el concepte de la Massana Fo-
gons, la marca que agrupa totes les 
accions gastronòmiques, per re-
ivindicar la qualitat i creativitat 
dels restaurants de la parròquia a 
través d’aquest projecte que pre-
tén deixar un llegat gastronòmic a 
les futures generacions.

Els menús estan centrats en la 
cuina d’hivern, amb saborosos 
plats de cullera, sopes i guisats. 
L’eix central de les propostes és la 
utilització de productes locals de 
temporada, i de qualitat.

«Les Jornades de Cuina d’Hivern 
són un bon moment per provar les 
receptes tradicionals, combinades 
amb la creativitat dels cuiners de 
la Massana. Aquest any tenim una 
oferta encara més variada, gràcies 
a la implicació dels nostres restau-
radors, a qui agraeixo la seva im-
plicació», va afirmar el conseller 
de Turisme, Comerç i Dinamitza-
ció, Josep Maria Garrallà. H

Les Jornades de Cuina 
d’Hivern es duran a terme 
de l’1 al 28 de febrer

Actualment el 
centre compta amb 
700 estudiants de 
formació reglada i uns 
1.500 de continuada 
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Desperta Laurèdia demana una 
reunió popular per l’abocador

SANT JULIÀ DE LÒRIA

L
’ampliació de l’abocador de la 
Rabassa va ser el punt que va 
tornar a centrar ahir la sessió 
ordinària del consell de comú 

de Sant Julià de Lòria. Malgrat que el 
projecte es troba en fase d’exposició 
pública i també està obert el termini 
d’al·legacions, des de Desperta Lau-
rèdia es creu que la corporació hau-
ria de fer un «exercici de transparèn-
cia» i organitzar una reunió de poble 
per explicar tots els detalls de l’obra a 
la ciutadania que, segons el conseller 
Cerni Cairat, va expressar diferents 
queixes i dubtes en relació amb aques-
ta intervenció.

De fet, Cairat va posar en relleu que 
el projecte provocarà tenir un aboca-
dor «sobredimensionat» a les neces-
sitats de la parròquia que, a més, ge-
nerarà dificultats en el trànsit, en 
la qualitat de vida dels veïns, i tam-
bé provocarà problemes mediambi-
entals. «Després de veure els estudis 
d’impacte mediambientals, que en 
totes les seves fases d’execució preveu 
impactes negatius, calia fer un pas 
proactiu i detallar el projecte a la ciu-
tadania més enllà del document d’ex-
posició pública», va assenyalar.

Precisament, des de la minoria es 
va assegurar que han rebut diverses 

33 Un moment de la sessió ordinària del consell de comú de Sant Julià de Lòria.
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El projecte actualment 
es troba en fase 
d’exposició pública
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crítiques i neguits al voltant d’aques-
ta qüestió i, precisament, aquest és el 
fet que ha portat a Desperta Laurèdia 
a proposar una reunió de poble que, 
per contra, sí que s’ha dut a terme 
amb altres projectes parroquials «de 
menys calat». En aquest sentit, el líder 
de l’oposició va manifestar que és ne-
cessària la implicació de la resta de co-
muns per a trobar una solució per a 
tot Andorra abans que l’abocador de 
la Rabassa es converteixi «en un possi-
ble punt d’abocador nacional». «Hem 
demanat aquesta reunió pública i en 

funció de la resposta i valorarem qui-
nes altres accions caldrà dur a terme», 
va afegir Cairat.

Després d’aquestes declaracions, 
el cònsol major lauredià, Josep Majo-
ral, es va mostrar molt sorprès tenint 
en compte que Cairat ostenta la copre-
sidència de Concòrdia, un partit naci-
onal que aspira a resoldre els proble-
mes de tot el país. «Quan es tracta de 
parlar en un Comú del tema en qües-
tió, no es vol parlar de la problemàti-
ca nacional i només de la parroquial. 
Per tant, sorpresa i poca coherència 

en aquest sentit», va criticar.
Novament, Majoral va posar en re-

lleu que, amb aquesta ampliació de 
l’abocador de la Rabassa, la voluntat 
de la corporació «és posar el seu pe-
tit gra de sorra» conscients que «no és 
una solució nacional per diverses ra-
ons». En primer lloc, el cònsol va in-
dicar que la carretera de la Rabassa 
no pot suportar el pas d’un centenar 
de vehicles diaris com si ho feia la de 
Beixalís. També va recordar que la 
instal·lació es troba a 1.600 metres i, 
per tant, a l’hivern també es poden ge-
nerar dificultats amb la neu. És per ai-
xò que des del Comú es treballa en la 
creació d’una comissió que serà la que 
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Onalabs, l’startup biotecnològica 
catalana amb filial a Andorra, va tes-
tejar ahir al centre esportiu dels Ser-
radells el seu producte anomenat 
Ona Sport, que proporciona als es-
portistes dades sobre la seva sudo-
ració, la pèrdua iònica, el ritme car-
díac i el nivell de lactat; una infor-
mació considerada imprescindible 
per a la millora del rendiment i la 
prevenció de lesions. L’acte es va 
poder dur a terme al país gràcies a 
l’acompanyament d’Andorra Recer-
ca + Innovació i al suport d’Andorra 
Esports Clúster i Andorra Business. 

L’startup Onalabs 
testeja el seu
producte als 
Serradells
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ANDORRA R+I

33 Presentació de l’startup Ona Sport, ahir al centre esportiu dels Serradells

Onalabs desenvolupa dispositius di-
gitals no invasius en els àmbits de la 
salut i de l’esport, «transformant la 
pell en una plataforma de dades de 
gran valor informatiu per als usua-
ris», segons van explicar els CEO de la 
companyia, Elisabet del Valle i Xavi-
er Muñoz, presents a l’acte. El testeig 
d’Ona Sport, que van dur a terme vo-
luntaris que han provat el disposi-
tiu mentre pedalaven en una bicicle-
ta estàtica del centre esportiu d’An-
dorra la Vella, suposa la culminació 
del procés d’optimització de la reco-
llida i processament de dades en un 
entorn real. Això va ser possible grà-
cies a l’acompanyament que l’Agèn-
cia d’Innovació d’Andorra R+I va fer 
a l’startup catalana des que aquesta 
va guanyar el repte Richie Entrepre-
neurs 2021, obtenint el programa 
d’immersió desenvolupat a Boston, 

sant al cos quan fem una activitat 
fora d’allò normal. Fins ara això no-
més es mesurava amb la sang i s’ha-
via d’anar punxant, per exemple, els 
esportistes, per tenir-los monitorit-
zats. Avui dia a través de la suor pots 
mesurar més de 200 components. 
Quan comences a suar estàs fent 
una activitat més forta que la que el 
teu cos aguanta: això ho aprofitem 
per obtenir informació», va explicar 
Muñoz, afegint que «Andorra Living 
Lab ens ha servit per obrir-nos mol-
tes portes i ens servirà perquè aquest 
país és un camp de proves molt com-
plert perquè hi ha molts esportistes, 
per això ens ajudarà molt a acabar 
de desenvolupar el nostre dispositiu 
i que arribi a tota la societat».

Des d’Andorra Recerca + Innova-
ció es va impulsar el repte Richie En-
trepreneurs perquè empreses de-
dicades a desenvolupar tecnologia 
aplicada a l’àmbit de les ciències de 
la vida vinguessin a Andorra per pro-
var els seus productes. Des d’Andor-
ra R+I es va acompanyar l’startup 
per poder testejar el seu pilot, així 
com connectar-los amb els agents 
clau del país per poder-ho fer pos-
sible. «Dins dels sectors estratègics 
innovadors que es treballen al pa-
ís, poder fer un pilot en l’àmbit de 
la biomedicina i l’esport és un dels 
primers èxits del projecte Andor-
ra Living Lab», va explicar la coor-
dinadora de l’Agència d’Innovació 
d’AR+I, Vanesa Arroyo, durant l’ac-
te d’ahir. H

Els presents a l’acte 
proven l’aplicatiu mentre 
pedalejaven en una bicicleta

que es va oferir per consolidar la in-
novació a Andorra en l’àmbit de la 
salut i de l’esport.

Ona Sport és un dispositiu que 
obté informació a partir de la suor. 
«Volem canviar el paradigma de la 
monitorització de les persones: la 
suor ens explica què ens està pas-

La minoria rep 
crítiques i neguits a 
causa dels estudis 
mediambientals de la 
deixalleria de la Rabassa

El Comú treballarà 
en la creació d’una 
comissió que decidirà el 
nombre de camions que 
podran transitar al dia 

decidirà el nombre de camions que 
podran transitar al dia i en quins ho-
raris. Així mateix, va avançar que els 
vehicles no podran fer l’itinerari de 
pujada i baixada pel mateix tram de 
la xarxa viària, per la qual cosa, va afe-
gir, hauran de pujar per la carretera 
de Juberri i baixar per la de Bixessarri 
per «qüestions de seguretat».

Finalment, i després de reconèixer 
que la majoria també ha rebut un pa-
rell de queixes de veïns per aquest pro-
jecte principalment relacionats amb 
les molèsties que poden ocasionar els 
camions quan circulin per davant de 
les seves llars, Majoral va sentenciar 
que el fet de proposar una reunió de 
poble és «un fals debat», afirmant que 
el comú està sent molt transparent 
quan actualment té el projecte en pro-
cés d’exposició pública. «Jo crec que ai-
xò ja és un exercici de transparència 
important», va concloure.  H

El dispositiu 
proporciona dades com 
la sudoració, la pèrdua 
iònica, el ritme cardíac i 
el nivell de lactat
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The Minister of Presidency, Eco-
nomy and Business, Jordi Gallardo, 
makes a general assessment of the 
work carried out throughout the le-
gislature with a positive assessment 
of the implementation of free pu-
blic transport, the start of studies to 
implement cable transport in the 
country and considers that the cri-
ticism and the controversy genera-
ted around the national heliport of 
La Caubella by the PS are the result 
of the final moment of the legislatu-
re and pre–campaign in which the 
country finds itself, as reported by 
the ANA.

– How do you rate the work carried 
out by the Ministry of Presidency, 
Economy and Business?
– Bearing in mind that it has been 
an atypical legislature because it is 
more than obvious that the outbre-
ak of the Covid largely disrupted the 
roadmap of the Government’s legis-
lature and, therefore, also of the mi-
nistries, the balance I can make of 
the projects of Presidency, Economy 
and Business is positive. First of all, 
because the delivery of the team has 
been total to manage the pandemic, 
the large dossier that asked us a lot 
of time with the participation in the 
soft credits, the management of the 
ERTEs, the attention towards the 
self–employed own; all in all it was 
a project not foreseen in the electo-
ral and Government program that 
we had to manage and I think that 
the ministry team, in particular, did 
a very good job managing it.

–What is leave out?
– The Free Trade Zone, but only the 
commercial one because we think 
we can throw out the competition 
for the custody of securities. In addi-
tion, the project of making a conces-
sion to have a registry of maritime 
vessels, we would certainly have li-
ked to have affected the second pha-
se of the cable transport analysis a 
little earlier and for it to be at a mo-
re advanced stage. From a legislati-
ve point of view, there are also some 
texts, but due to the large amount 
of work in the parliamentary pro-
cess we have not entered them, such 
as for example the modernization 
of the trademark and patent law, 
and the legislation for managers to 
professionalize this collective. It is 
true that it would have been impor-
tant to carry out a review of the tra-
de law, but we have not been able to 
start the work to enter the text. The 
foreign investment law will also re-
main pending if working days are 
not enabled in February.

–One of the outstanding projects has 
been the implementation of free pu-
blic transport.
–I have a mixed feeling about it. On 
the one hand, the feeling that the-
re are still many things to impro-
ve, since the user expects a higher 
quality service with better attenti-
on, although I have always explai-
ned that transport in the country 
is conditioned by the fact that the 

na and Encamp, to implement ca-
ble transport. This modality is fu-
lly adaptable to our orography and 
would integrate very well into the 
country. It should be noted that this 
model has given very good results in 
several cities, such as Toulouse, whe-
re it has been a success and they plan 
to expand it.

–What do you think of the criticisms 
of the study on rail transport?
–Andorra cannot have everything 
and our location does not allow us to 
have an airport or a rail connection 
to the country, so we have to try to 
provide alternatives. What we can-
not do is discredit the calculations 
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«The PS makes political 
use of the heliport for the 
pre–campaign moment in 
which we find ourselves»

Jordi Gallardo 
Minister of Presidency, Economy and Business

Interview 3 Balance of the legislature

«I have a divided 
feeling on free public 
transport; there are 
still things to improve, 
as the user expects a 
better service»

and approximations made by pro-
fessionals with a long career becau-
se we do not like the result. The re-
sult is what it is, and although we 
would like it to be different, the in-
vestment it would require and the 
natural impact make it unfeasible; 
out of responsibility we have to say 
it.

– A new connection with France th-
rough Solana and the third lane on 
the N–145, would that be more pos-
sible?
–These projects depend on our ca-
pabilities and are more affordable, 
even if we continue to talk about ro-
ad options. The segregated lane to 
connect with La Seu d’Urgell is vi-
able because it would only require 
some agreements to enable the ir-
rigation parallel to the road. Regar-
ding the connection with France, it 
would be a very good option to ha-
ve another exit and entry route with 
the French side better than the cur-
rent Pas de la Casa road.

– The heliport project has generated 
some controversy, especially with 
the Social Democratic Party.
– I think that the PS makes a politi-
cal use of the heliport project becau-
se of the pre–campaign moment in 
which we find ourselves. When I to-
ok on the challenge of promoting a 
heliport, I committed to promoting 
it and looking for a location with 
guarantees that would not raise con-
troversy or opposition. The fact that 
there have been no appeals or alle-
gations gives me peace of mind that 
there is neither the opposition nor 
the doubts that the PS wants to ma-
ke us believe, there is simply a poli-
tical use in the face of the moment 
we are in. H

LLL

bus shares the road with the vehicle 
and, with the exception of the Ex-
press line, the rest have a negative 
impact when there are problems on 
the road or a large influx of tourists, 
snowfall, etc. On the other hand, I ra-
te it well because of the increase in 
users, first with the reduction of the 
subscription and then with the free 
service. I think that as a country we 
have made a qualitative leap in pu-
blic transport compared to the be-
ginning of the legislature and the 
results show that it was a good bet. 
The final result is acceptable, and we 
have the will to continue working 

to improve mobility, one of the co-
untry’s great challenges.

–At what stage are the files opened 
for non–compliance with the con-
cession?
–The files are open and will certain-
ly not be closed immediately, ex-
cept if it is closed without any kind 
of sanction. It is a new system, a new 
mode of transport management 
compared to four years ago, but in 
the same way that the Government 
must fulfill its obligations, the com-
panies must also do what they said 
they would carry out and it has not 

always been this way. If there is a lar-
ge influx of users at a stop and the 
bus cannot board them all, the com-
panies have the obligation to activa-
te a second vehicle and this has not 
always been the case. This is one of 
the breaches of contract that can re-
sult in a sanction to the company.

–The Executive is committed to im-
proving mobility with cable trans-
port.
–Correct. Our bet takes into account 
a combination of tram from the bor-
der point to Escaldes and from the 
parish, in the direction of La Massa-
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T
he country’s museum spaces 
reached a total of 114,047 vi-
sitors in 2022. This was ex-
plained the day before yes-

terday by the head of the area of mu-
seums and monuments managed 
by the Government, Rut Casabella, 
and the head of the area of Bici Lab 
Andorra, Eduard Tarrés, in a press 
conference. In more detail, the total 
number of clients was distributed 
in: 60,273 in the centers managed 
by the Executive; 21,850 in Andor-
ran museums; 16,916 in cultural 
equipment; and 15,008 at the Car-
men Thyssen Museum.

Specifically, the monument that 
received the most visitors was Casa 
de la Vall, with almost 19,000. For 
their part, nearly 13,000 were regis-
tered for the Casa d’Areny-Plando-
lit, and 8,500 for the National Au-

SFGA/JAVILADOT

33 A moment from the press conference, last Monday.

The country’s museums welcome a 
total of 114,047 visitors during 2022
It has been possible to reach the pre-pandemic 
figures thanks to the loyalty of the local public

Casabella and Tarrés affirm the need for the 
National Museum to «redo the museum network»

ANDORRA LA VELLA

ANNUAL BALANCE

tomobile Museum. In addition, Ca-
sabella highlighted the figures of 
the Farga Rossell, «a facility that 
was closed from the end of Novem-
ber 2021 until May 2022» and rece-
ived almost 5,000 customers. He al-
so mentioned the Columba Space, 
which received nearly 6,700, main-
ly for the programming of the first 
edition of the Romanesque art days 
that took place in May.

It should be mentioned that the 
Postal Museum, which during 2022 
received just over 2,000 visitors, 
will close its space during this year, 
since «we are in a process of trans-
formation from physical to digital» 
of the collection. Thus, the idea is to 
make the current area complete the 
exhibition hall already available in 
the Era del Raser.

For his part, Tarrés commen-
ted on the figures of the Bici Lab, 
which opened its doors last Octo-
ber. In this sense, in its first two and 

gures have been reached before the 
pandemic, surpassing the number 
of visitors achieved in 2018 and al-
most equaling those of 2019. «We 
can say that we are back to norma-
lity», declared the head of the muse-
um and monuments area.

On the other hand, the two heads 
of area pointed out the difficulty of 
attracting customers to these cul-
tural facilities: «It really costs a lot 
for people to approach them becau-
se there is a lot on offer in the co-
untry, and culture is not often in-
cluded», remarked Casabella. «It’s 
one of the handicaps we have to fig-
ht with every day», added Tarrés.

Finally, both affirmed the need 
to build the National Museum, as 
it is an «opportunity to rethink the 
network of museums, which at so-
me point has grown in an unorga-
nized way», emphasized the head of 
the museum and monuments area 
, who added that «it may be the op-
portunity to redo it». Along these 
lines, the head of the Bike Lab An-
dorra asserted that «it is no longer 
necessary only for the tourist, but 
for those of us who live in Andorra 
when it comes to creating social co-
hesion in a country with characte-
ristics such as those has the Princi-
pality». H

the keys
The total elimination at the 
end of January of last year of 

capacity limitations has been a key 
point in the recovery of customer fi-
gures prior to 2020.

The removal of the limitations 
allowed the recovery of tou-

rism. Thus, visitor numbers in 2022 in-
creased considerably compared to the 
previous two years.

The positive response of the 
citizens to the various activiti-

es that were proposed by the Gover-
nment made it possible to build the 
loyalty of the national public, especi-
ally the family members.

1

2

3

«It costs a lot for 
people to approach 
[these facilities] 
because there is a lot 
on offer in the country, 
and culture is not often 
included»

Rut Casabella
HEAD OF MUSEUM AREA

a half months of life, the center re-
ceived almost 3,000 visitors, with a 
very important weight from the lo-
cal public, coming to represent al-
most 70% of the total. Its objective is 
to work with different types of spe-
cific audiences, such as cycling ent-
husiasts, with environmental awa-
reness, the local and the school.

As Casabella pointed out, the-
se positive data are due to circums-
tances such as the boom in visitors, 
whether due to the return of scho-
ol groups or the elderly; the elimi-
nation of capacity limitations; the 
recovery of tourism; and the citi-
zens’ response to the various acti-
vities that were proposed. In relati-
on to this, «we have noticed a loyalty 
on the part of the national public», 
especially family members, who, 
thanks to doing one of the actions, 
started to sign up for others.

On the other hand, it should be 
noted that at global level similar fi-

EL PERIÒDIC

@PeriodicAND
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Petits anuncis
Filter i Rossell, 4 (Edifici La Torre)
AD700 Escaldes-Engordany

Anuncis per fax
736 210
Anuncis per telèfon
736 200
Anuncis per e-mail
comercial@elperiodic.ad

DIMECRES, 1 DE FEBRER DEL 2023

Magnifiques cases de pedra completa-
ment restaurades i rehabilitades a Tolo-
riu-Cerdanya
Conjunt de tres cases de pedra amb estil modern i 
amb un elegant jardí privat. Una d’aquestes cases 
és individual i les altres dues adossades.
Superfície (m2) 440 
Habitacions 9 
Banys 7
Preu: 950.000 €

Pis a Escaldes-Engordany
Pis de 52 m2 . Consta d’una cuina americana, sa-
ló-menjador, una habitació doble, un bany com-
plet amb banyera, d’una plaça d’aparcament i un 
traster.
Habitacions 1 
Banys 1
Preu: 200.000 €

Gestió de lloguers, compra i venda de finques
Administració de comunitats de propietaris

Consulti’ns sense cap compromís, 
també pot contactar-nos 

mitjançant la nostra pàgina web 
www.alpinaimmobiliaria.com

diversos
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- H a b i t a t g e s  d ’ o b r a  n o v a  d ’ e n t r e  6 0 m 2  i  1 0 9 m 2
 d ’ 1 ,  2  i  3  d o r m i t o r i s .

- A  p r o p  d e  C a l d e a  i  d e l s  p r i n c i p a l s  s e r v e i s .
- P l a c e s  d ’ a p a r c a m e n t  i  l o c a l s  c o m e r c i a l s .

Benvinguts a Casa!
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feina

Proveïm personal qualificat, 
comptem amb tu!

Jedy Serveis

38 38 98 Jedyserveis@gmail.com

Neteja, reparacions, manteniment, cura de gent gran, 
animació infantil, cura dels petits i molt més

Demaneu pressupost sense compromís!

Estem amb tu en tots els imprevistos 
del dia a dia!

Fleca Font Ordino
Selecciona

FORNER 
PER A FEINA FIXA

Requisits 
. Nacionalitat Andorrana o bé 
 permís de Residència i Treball en vigor
. Experiència

Interessats enviar cv a
elenaflecafont@gmail.com 

O R D I N O

O F E RT E S  D E  F E I N A
Places fixes per al servei de neteja de la via pública: 

1 plaça de xofer de màquines d'escombrar
Salari (13 pagues): 

1.486,33 €/mes + complement específic de 259,76 €/mes

4 places de xofers de xarxes i salubritat pública
Salari (13 pagues): 

1.653,31 €/mes + complement específic de 606,10 €/mes

Consulta les bases a
andorralavella.ad/treballaambnosaltres
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Esports  

DANI CATALÁN - BCA

33 Dos Anjos lluita una pilota en una acció del partit d’anada entre el MoraBanc i el GA Cantàbria al Poliesportiu.

Opció de liderar
El MoraBanc es veu amb el Cantàbria amb el desig de recuperar la primera posició de la taula en solitari

BÀSQUET3 LEB OR

E l  M o r a B a n c 
afronta una no-
va jornada de 
LEB Or, en aques-
ta ocasió en una 
cita intersetma-
nal, en la qual 
l’equip es veurà 

les cares avui, a partir de les 20.45 
hores al pavelló Vicente Trueba, 
amb el Grupo Alega Cantàbria. Els 
andorrans van viure un cap de set-
mana rodó en vèncer el TAU Caste-
lló al Poliesportiu per 84-72 la setma-
na passada, acompanyat de la der-
rota del Zunder Palència per 76-70 
davant el Reial Valladolid, un fet que 
va tornar a col·locar ambdós equips 
empatats gairebé a tot, amb 16 vic-
tòries i dues derrotes, però amb els 
de Palència al capdavant a causa de 
l’average a favor.

Amb només tres dies per prepa-
rar-se, els tricolor tornen a la compe-
tició amb més ganes que mai de po-
der materialitzar la remuntada i tor-
nar, així, a ser el primer classificat 
d’aquesta LEB Or. No obstant això, 
i en referència al partit d’anada, en 
el qual el MoraBanc va aconseguir 
una àmplia victòria davant el Cantà-
bria per 88-47, l’entrenador dels del 
Principat avisa: «En aquesta catego-
ria, confiances les justes. Anem amb 
màxim respecte, tenint en compte 
que vam viure una situació irreal en 
el partit d’anada».

Els càntabres no són el mateix 
equip que quan va començar el cam-
pionat, i és que el conjunt que diri-
geix David Mangas se situa 10è, amb 
nou victòries i nou derrotes. «Cantà-
bria ha demostrat al llarg d’aquests 
18 partits que és un equip molt sò-
lid i que estan lluitant pel play-off 
per mèrits propis. Juguen amb els 
deures fets, sent un acabat d’ascen-

DAVID SANSALONI
ANDORRA LA VELLA

@DavidSG26

dir i amb la categoria salvada ma-
temàticament», va explicar Lezka-
no. Les claus del matx, va dir ahir el 
tècnic basc, estaran en el fet de no 
caure en el plantejament del rival, 
ja que «no han canviat la forma de 
jugar, anant sense complexos, sent 
agressius, sense por a perdre pilo-
tes i arriscant amb una defensa que 
els permet robar i llançar un contra-
atac fàcil».

El GA Cantàbria és l’equip que 
més pilotes roba de la lliga, i en 
aquestes jugades de recuperació, 
partint d’una primera línia, «t’im-
pedeix realitzar un bon balanç de-
fensiu i és pràcticament impossible 
aturar-los», va assenyalar Lezkano, 
mentre afegia que «ens hem d’adap-
tar molt de pressa perquè són molt 
diferents al Castelló».

L’entrenador tricolor ja va avisar 
a l’inici del campionat, i ahir va vo-
ler recalcar el fet que «la segona vol-
ta anava a ser molt més complicada, 
i segur que hi ha molt més resultats 
sorpresa que en la primera». Amb el 
lideratge compartit, novament, al 
MoraBanc no li preocupa el que pas-
si a altres pistes, segons va comen-
tar Lezkano, perquè «queda molt 
de campionat per davant, guanya-
rem, perdrem, i el Palència igual. 
No anem mirant el que fan els rivals 
perquè no estem en aquesta necessi-
tat ara mateix. El que ens preocupa 
és el pròxim matx».

L’única notícia dolenta fa refe-
rència als problemes físics que ar-
rossega Chris Czerapowicz, que ha 
viatjat amb el grup, tot i els proble-
mes al maluc i a l’esquena. H

GA CANTÀBRIA MORABANC

Avui | 20.45 hores
Pista: Pavelló Vicente Trueba

DIMECRES, 1 DE FEBRER DEL 2023

@FCANDORRA

breus
La FAF s’afegeix a les 
investigacions de frau

Àlex Valle, presentat 
amb l’FC Andorra

Verdú no completa el 
supergegant d’Orcières

Tornen la Pujada 
Arinsal i l’Andorra Rally

FUTBOL 3La Federació Andorrana de 
Futbol (FAF) ha iniciat un procés 
d’avaluació i anàlisi de les informa-
cions aparegudes en diferents mit-
jans de comunicació en relació al 
possible frau realitzat en partits de 
futbol i que, segons les mateixes, po-
drien afectar la lliga nacional.

FUTBOL 3L’FC Andorra va fer oficial 
ahir el fitxatge, en format de cessió, 
del jugador del Barça B Àlex Valle. El 
jove de 18 anys arriba per reforçar la 
posició de lateral esquerre i signa fins 
al final de la present temporada. Va-
lle ja va anar convocat amb el grup a 
Granada i ja fa uns dies que entrena.

ESQUÍ 3Orcières-Merlette va acollir 
ahir el primer supergegant de la 
Copa d’Europa, amb Joan Verdú 
sortint amb el dorsal 11. L’andor-
rà no va poder completar la baixa-
da en saltar-se una porta quan ana-
va primer. L’equip continuarà ara 
amb la preparació dels Mundials.

MOTOR 3L’Automòbil Club d’Andor-
ra va anunciar la convocatòria de 
les seves dues proves automobilís-
tiques de carretera del 2023: la Puja-
da Arinsal i l’Andorra Rally. En el cas 
de la Pujada, aquesta tindrà lloc del 
9 a l’11 de juny, mentre que el ral·li 
es disputarà el 15 i 16 de setembre.

«En aquesta categoria, confiances les justes. 
Anem amb màxim respecte, ja que vam viure 
una situació irreal en el partit d’anada»

«Queda molt de campionat per davant, 
guanyarem, perdrem, i el Palència igual. 
No anem mirant el que fan els rivals»

Natxo Lezkano
ENTRENADOR DEL MORABANC
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Avui Demà

Núvols Variable Tapat Pluja Xàfecs Tempesta Neu VentAssolellat

0º/15º -1º/14º

L´anticicló de l´Atlàntic 
continuaria aportant 
estabilitat.
El vent serà feble de 
component nord.

Demà les altes 
pressions seran les 
protagonistes, amb 
domini del sol.
El vent serà feble de 
component nord.

Estabilitat
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3 BABYLON

Los Angeles durant els anys 20. Una his-
tòria d’ambició i excessos desmesurats 
que recorre l’ascensió i la caiguda de 
múltiples personatges.

3 AVATAR: EL SENTIDO DEL 
AGUA
Ambientada més d’una dècada després 
dels esdeveniments del primer film. A 
‘Avatar: The Way of Water’ comença ex-
plicant la història de la família Sully (Ja-
ke, Neytiri i els seus fills), els problemes 
que persegueixen i el que han de fer per 
mantenir-se sans i estalvis.

3 OPERACIÓN FORTUNE: EL 
GRAN ENGAÑO

3 EL FRED QUE CREMA3 TÁR

L’agent de l’M16, Orson Fortune, i el seu 
equip recluten una de les estrelles de ci-
nema perquè els ajudi en una missió en-
coberta per rastrejar i aturar la venda de 
noves tecnologies d’armes mortals.

Hivern del 1943 als Pirineus. La Sara i 
l’Antoni viuven en un petit poble d’An-
dorra. Tots els dies reben notícies de la 
Segona Guerra Mundial. Un dia, el seu 
amic Sendo arriba amb uns jueus per 
amagar-los. La vida es complica quan 
els alemanys venen a la ciutat buscant 
els jueus.

Cate Blanchett és la icònica directora 
d’orquestra Lydia Tár. Tár reflecteix la na-
turalesa canviant del poder així com el 
seu impacte al món modern.

La nostra recomanació

WWW.
Vegeu el vídeo promocional d’aquesta 
pel·lícula al codi QR

Història d’un professor d’anglès 
solitari que viu amb obesitat se-
vera i intenta reconnectar amb la 
seva filla adolescent en una dar-
rera oportunitat de redempció

LA BALLENA (THE WHALE)

Cinemes Illa Carlemany
Av. Carlemany, 70. Escaldes-Engordany. Tel.: 892 040.  Venda d’entrades anticipades.

LA BALLENA (THE WHALE)   19.30  22.15
BTS. YET TO COME IN CINEMAS   20.15
TÁR   18.45  22.00
BABYLON 17.45    21.45 
EL FRED QUE CREMA   19.00  22.00
OPERACIÓN FORTUNE: EL GRAN ENGAÑO   19.45 
M3GAN      22.15
EL GATO CON BOTAS    17.15
AVATAR: EL SENTIDO DEL AGUA   17.30  21.30

LA BALLENA (THE WHALE) EEE
EL FRED QUE CREMA EEEE
AVATAR: EL SENTIDO DEL AGUA EEE
EL RÍO DE LA IRA EEE 
EL GATO CON BOTAS EEE
BABYLON EE
OPERACIÓN FORTUNE: EL GRAN ENGAÑO EE 
TÁR EE

PEL·LÍCULES

E Dolenta       EE Regular       EEE Interessant       EEEE Bona       EEEEE Obra mestra

ESTRENA

AGENDA CULTURAL  MÉS INFORMACIÓ A WWW.AGENDA.AD

3 MÚSICA 3 LLETRES  3 TEATRE I DANSA 3 CONFERÈNCIES  3 EXPOSICIONS 3 ACTIVITATS INFANTILS       3 FESTES I TRADICIONS    3 CINEMA      3 DIVERSOS

3 UPURKUSHUN D’AURÉLIEN LARDY

CICLE CINEMA DE MUNTANYA I VIATGES 
ORDINO-LA MASSANA  
Un grup de vuit joves francesos marxen d’expedició al Pe-
rú per viatjar, descobrir i lliscar per cims de gran altitud.  Diver-
tida i dinàmica, aquesta pel·lícula, que ens porta PICTURE, 
ens parla d’aquest equip en mig dels Andes, enfilats en algu-
nes de les muntanyes més belles del món. Una aventura hu-
mana i esportiva: això és Upurkushun

DATA I HORA  Dijous, 2 de febrer, 21.00 h
LLOC Auditori Nacional d’Andorra (Ordino)
MÉS INFORMACIÓ Oficina de Turisme d’Ordino
Tel.: 878 173 ot@ordino.ad

3 AFTERSUN 
DE CHARLOTTE WELLS (REGNE UNIT, 2022)
Sophie reflexiona sobre l’alegría compartida i la malenconia priva-
da d’unes vacances que va fer amb el seu pare 20 anys enrere. Els 
records real i imaginaris omplen els espais entre les imatges men-
tre intenta reconciliar el pare que va conèixer amb el desconegut.

ORGANITZA  
Cineclub de les Valls
DATA I HORA 
Avui a les 21.00 h
LLOC 
Teatre Comunal, Andorra la Vella
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Transports
ANDBUS (803 789)
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Les guàrdies començaran a les 9.30h del matí del dia assenyalat i acabaran a les 9.30h del matí següent. 
Poden variar, cal confirmar-les al telèfon: 829 914

SUDOKU  

Solucions:

D
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Fàcil:

Normal:

Difícil:

Programació tv

Farmàcies de guàrdia

Dimecres 1
F. Margalef 

Av. del Pessebre 24 
Escaldes-Engordany

Tel. 821512

Dijous 2
F. Gran 

Av. Meritxell 83 
Andorra la Vella

Tel. 828009

Divendres 3 
F. Galeno 2

Av. Meritxell 91 
Andorra la Vella

Tel. 828717

Dissabte 4 
F. Pasteur 

Av. Meritxell 84 
Andorra la Vella

Tel. 800970

ANDORRA TV

ALSINA GRAELLS (827 397)
Andorra-Barcelona: 6 / 6.45 / 10.30 / 15 / 17 / 19.15
Barcelona-Andorra: 6.15 / 6.30 / 7.30 / 10.30 / 13 / 15 / 17 
/ 19
Andorra-Lleida: 8.15 / 16.15 
Lleida-Andorra: 9.30 diumenge / 11.30 de dilluns a di-
vendres / 16 de dilluns a diumenge

CAMINO BUS LAZARA (865 500)
Andorra-Galicia-Portugal: dc / dj / dg: 15.30
Portugal-Galicia-Andorra: dm / dj / dv: 15.30

HISPANO IGUALADINA (902 447 726)
Andorra-Reus: 17.00. Servei diari
Reus-Andorra: 7.40. Servei diari

HISPANO ANDORRANA (807 000)
Escaldes-La Seu: de 8 a 21. Cada hora
La Seu-Escaldes: de 7 a 20. Cada hora
Dg: Escaldes-Engordany-La Seu d’Urgell: 8.15 / 10.30 
/ 13 / 17 / 19.15
La Seu d’Urgell-Escaldes-Engordany: 7.45 / 9.10 / 12 / 16 / 
18.30
Estació d’autocars-l’Ospitalet: 5.45 / 17 
L’Ospitalet-Estació d’autocars: 7.35 / 19.45
Estació d’autocars-Costa Daurada: 8.00
Costa Daurada-Estació d’autocars: 17.30 (dl a dv)

MONTMANTELL (807 444)
Andorra-Lleida: 6 / 8 / 11.30 / 15.30 / 18
Lleida-Andorra: 10.15 / 14 / 16 / 20 i 22
DIRECT BUS-NADAL JULIÀ (805 151)
Andorra-Barcelona aeroport: 3.30 / 6.15 / 8.15 /
 11.15 / 13.15 / 15.15 / 16.15 / 18.15 / 20.15 / 22.15
Barcelona aeroport (Terminal 1 planta 0)-Andorra: 
7.30 9.30 / 11.00 / 13.00 / 15.00 / 17.30 / 20.00 / 21.30 
/ 23.00
Barcelona aeroport (Terminal 2 Mural Miró)-Andorra: 
7.45 / 9.45 / 11.15 / 13.15 / 15.15 / 17.45 / 20.15 / 21.45 
/ 23.15
Barcelona Sants (estació de ferrocarril)-Ando-
rra:6.15/8.15 /10.15/11.45/13.45/15.45/18.15/20.45/2
2.15/23.45

SOLDEVILA  (Amb reserva prèvia 828 117)
Andorra - Lleida: 8.00 / 15.45 Lleida - Andorra: 12.00 / 
20.15

TAXIS
ATA 863 000 / 861 005
MÉS TAXI 828 000 / 862 488
TAXI EXPRES 812 345

04:00 h 07:00 h 07:15 h 07:30 h
06:00 h 09:00 h 09:15 h 09:30 h
08:00 h 11:00 h 11:15 h 11:30 h
10: 00 h 13:00 h 13:15 h 13:30 h
12: 00 h 15:00 h 15:15 h 15:30 h
14: 00 h 17:00 h 17:15 h 17:30 h
16: 00 h 19:00 h 19:15 h 19:30 h
18: 00 h 21:00 h 21:15 h 21:30 h

08:45 h 09:00 h 09:15 h 12:00 h
10:45 h 11:00 h 11:15 h 14:00 h
12:45h 13:00 h 13:15 h 16:00 h
14:45h 15:00 h 15:15 h 18:00 h
16:45 h 17:00 h 17:15 h 20:00 h
18:45 h 19:00 h 19:15 h 22:00 h
20:45 h 21:00 h 21:15 h 00:00 h
22:45 h 23:00 h 23:15 h 02:00 h

05:00 h 05:45 h 08:30 h 08:45 h
10:00 h 10:45 h 13:30 h 13:45 h
15:00 h 15:45 h 18:30 h 18:45 h

11:00 h 11:30 h 14:25 h 15:00 h
15:00 h 15:30 h 18:25 h 19:00 h
20:00h 20:30 h 23:25 h 00:00 h

ANDORRA BARCELONA BARCELONA BARCELONA
   Estació Av. Diagonal Aeroport T2 Aeroport T1

BARCELONA BARCELONA BARCELONA ANDORRA
 Aeroport T1  Aeroport T2 Av. Diagonal    Estació

ANDORRA PAS DE LA CASA TOULOUSE TOULOUSE
   Estació Bus Stop Aeroport Estació

 TOULOUSE TOULOUSE PAS DE LA CASA ANDORRA
 Estació  Aeroport      Bus Stop   Estació

06:15 h 08:45 h
08:15 h 10:45 h.
10:00 h 12:30 h
12:15 h 14:45 h.
14:00 h 16:30 h
16:15 h 18:45 h.

09:45 h 12:00 h
11:45 h 14:00 h.
13:45 h 16:00 h
15:45 h 18:00 h.
17:45 h 20:00 h
19:45 h 22:00 h.

ANDORRA   LLEIDA
   Estació   Estació AVE

LLEIDA   ANDORRA
Estació AVE        Estació

ANDORRA TV

Bàsquet: Cantàbria CBT - 
MoraBanc Andorra20.45

07:00
Club Piolet

08:00
InfoNeu

13:00
Andorra Actualitat (RNA)

13:40
El Trànsit

13:45
Informatiu migdia

14:15
El Trànsit

15:00
Informatiu migdia

15:30
Becaris

17:00
Roda de premsa posterior al consell de 
ministres

18:00
Informatiu Tarda

18:30
Club Piolet

19:55
El cafè dels matins

20:25
El Trànsit

20:30
Informatiu vespre

20:45
Bàsquet: Cantàbria CBT - MoraBanc An-
dorra

22:45
Memòries d’arxiu: Padrines i Fogons, 
amb Xavi Albert

23:15
Roda de premsa posterior al consell de 
ministres

01:00
Àrea Andorra Difusió
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És de Sabadell, va estudiar Comunicació 
Audiovisual i Direcció de Cinema i ara fa 
set anys que viu a la Massana. Héctor Ro-
mance va rodar el seu primer videoclip el 
2022, Dones d’aigüa, del cantant Juli Barre-
ro i aquest any ha estat nominat a les semi-
finals de la revista dels Premis Enderrock.
 
–El seu videoclip està nominat a la semi-
final dels Premis Enderrock, què li fa sen-
tir això?
–No ens ho creiem, competíem amb uns 
300 videoclips. Entre aquests són escollits 
10 i estem competint amb artistes molt 
grans de la música catalana, com Catarres, 
Zoo o Judit Neddermann. Encara no m’ho 
explico, és molt bèstia.

–És el  primer cop que un videocl ip 
d’Andorra està nominat als Enderrock?
–Així és, videoclip i cantant, nosaltres es-
tem a semifinals juntament amb nou vi-
deoclips més i d’aquests es classificaran 
tres a la final. Els nominats estem fent 
l’esforç i animant al públic perquè ens vo-
ti i puguem passar a l’última ronda.

–Com estan anant les votacions del pú-
blic?
–Li estem donant molta canya a les xar-
xes socials i als mitjans, de fet sortirem al 
cinema. Estem a dos dies que es tanquin 
les votacions, estem competint amb gent 
que té molts seguidors i hem de competir 
d’alguna manera. Estem fent crida perquè 
tothom voti, al final és questió de país.

–Quin recorregut ha tingut el videoclip?
–Es va estrenar el gener de l’any passat, fa 
tot un any que duem distribució interna-
cional per festivals, ha anat molt bé. Ara 
mateix porta 60 seleccions per tot el món 
que han arribat als cinc continents. S’ha 
projectat a 30 països i ha guanyat 16 pre-
mis internacionals.

–Com es van conèixer amb el Juli?
–En un rodatge, jo començava amb la di-
recció, ell va participar en la pel·lícula com 
a figuració especial, allí ens vam conèixer, 
ens vam posar en contacte i al cap de dos 
mesos em va proposar aquest projecte i òb-
viament el vaig acceptar.

«Estem fent l’esforç i animant al 
públic per arribar a l’última ronda»
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–Què explica el videoclip?
Tracta d’una història d’amor entre una do-
na i una dona d’aigua i l’evolució de la re-
lació que tenen al llarg dels anys. Volíem 
representar aquest amor en diferents èpo-
ques, des dels anys 40 quan la dona té 14 
anys, als anys 60 en té 20 i escaig i als anys 
80 quan ja és una dona gran.

–Hi haurà proper videoclip?
–Estem tancant el tema del pressupost 
amb el Juli, però sí, hi haurà un proper vi-
deoclip gravat aquí, a Andorra.

–Què li diria a un jove que es vulgui dedicar 
a la direcció?
–Li donaria el consell que em va donar 
l’actor Francesc Orella: em va dir que el 
més important d’aquesta professió és que 
és una cursa de fons i que si volies fer-te un 
espai s’havia de lluitar fins a l’últim alè. 
Aquesta professió és picar pedra. H

Héctor 
Romance 

DIRECTOR DE CINEMA

El videoclip ‘Dones 
d’aigua’ està nominat a 
la semifinal dels Premis 
Enderrock.

PER
Cel Márquez 
Bernat

DIMECRES, 1 DE FEBRER DEL 2023
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